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Avui és notícia

Treballem per fer més fàcils els moments més difícils ...
• Incineracions 
 (concessió ofi cial)
• Trasllats internacionals
• Repatriaments

• Venda i col·locació de làpides
• Servei de floristeria 
 nacional i internacional
• Gestió integral de tràmits per defunció
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El reguitzell d’iniciatives jurí-
diques que s’augura per part 
dels socis majoritaris de Banca 
Privada d’Andorra (BPA), que 
principalment són els germans 
Cierco, ja ha començat. L’ad-
vocat que representa aquests 
accionistes, Jaume Bartumeu, 
va presentar ahir la primera 
d’aquestes accions contra la in-
tervenció de l’entitat. Es tracta 
d’una demanda contra les me-
sures cautelars de l’INAF da-
vant la secció administrativa del 
Tribunal de Batlles en represen-
tació dels membres cessats pro-
visionalment del consell d’ad-
ministració del banc, ara fa tot 
just un mes. 

La demanda sol·licita, per 
una banda, la impugnació del 
nomenament de dues interven-
tores, mesura notificada el 10 de 
març per l’INAF. I per una altra, 
es pretén també la impugnació 
del cessament del consell d’ad-
ministració i del nomenament 
de tres administradors provisio-
nals, mesura que va adoptar l’11 
de març i va notificar l’endemà 
l’organisme supervisor. La de-
manda serveix també per recla-
mar a l’INAF, la UIF i el Govern 
tota la documentació relaciona-
da amb l’expedient des del 2012. 
“Volem saber la veritat”, va ma-
nifestar Bartumeu. Finalment, 
s’introdueix també el principi 
d’una reclamació econòmica 
administrativa, que no ha estat 
quantificada de moment.

La demanda s’ha interposat 
en nom dels membres del con-
sell d’administració cessats, els 
germans Higini i Ramon Cierco, 
Joan Pau Miquel, Ricard Cli-
ment i Frederic Borràs, excep-

tuant el conseller Bonaventura 
Riberaygua, que representava 
els accionistes minoritaris. 

Bartumeu va indicar que 
la intervenció ha estat “molt 
perjudicial per a l’entitat i, en 
conseqüència, per al conjunt 
del personal del grup BPA”. Així 
mateix, l’advocat considera que 
hi va haver una “sobreactuació 
institucional davant d’uns ca-
sos ja judicialitzats”, fet que ha 
portat a “un problema financer 
de gran abast”. “D’uns casos 
que ja estaven sota investigació 
judicial hem passat a una crisi 
bancària amb alarma social”, va 
afirmar. 

Segons va explicar Bartu-
meu durant la presentació del 
contingut de la demanda, BPA 
ha complert amb la regulació 
andorrana en tot moment, com 

queda reflectit en els informes 
anuals dels estats financers fets 
pels auditors externs, i tam-
bé amb la Llei de prevenció de 
blanqueig de capitals.  De la ma-
teixa manera, l’entitat ha estat 
disposada sempre, segons va 
dir, a introduir qualsevol millo-
ra en aquest àmbit que li hagués 
estat suggerida o recomanada 
pels auditors, l’INAF i la Uifand.  
Les empreses que han portat a 
terme les auditories del banc 
han estat contractades sempre 
entre les quatre grans firmes 
internacionals: Deloitte entre 
el 2003 i el 2007, i des del 2013 
fins a l’actualitat, i KPMG entre 
el 2008 i 2012. Bartumeu va 
recalcar que aquestes empreses 
són les mateixes que treballen 
amb la resta de bancs del país i, 
per tant, les auditories són con-
siderades correctes. 

L’advocat va recordar que fins 
a la data de la intervenció, l’11 
de març, el banc complia amb 
escreix els nivells de solvència 
i liquiditat. En concret, el dar-
rer ràtio de solvència estava al 
voltant del 18%, quan el mínim 

que exigeix la regulació és del 
10%, mentre que el de liquiditat 
se situava al voltant del  60%, 
quan el mínim és del 40%. De 
tot plegat se’n dedueix, segons 
l’advocat, que “s’ha volgut dei-
xar caure una entitat solvent, 
amb liquiditat i amb beneficis”. 
Bartumeu va explicar que la vo-
luntat dels accionistes del banc 
ha estat des del moment de la 
intervenció “el manteniment 
dels llocs de treball i la preserva-
ció del patrimoni dels clients”. 

Per aconseguir aquests dos 
objectius els socis majoritaris  
han proposat diverses alter-
natives com la fusió, la venda 
o el trossejament per línies 
de negoci. “Estem fermament 
convençuts que la liquidació 
de l’entitat no és una opció”, 
va reiterar Bartumeu. El lletrat 
va insistir també que, tot i els 
intents reiterats, “no ha estat 
possible” mantenir una co-
municació fluida amb l’INAF, i 
igual ha passat amb el Govern. 
Segons Bartumeu, totes dues 
institucions han mantingut “in-
comprensiblement” en aquestes 
quatre setmanes “una actitud 
de menys teniment evident” 
envers les persones que encara 
avui són els legítims propietaris 
de BPA.

Els accionistes majoritaris 
no descarten altres accions ju-
dicials en el futur, en l’àmbit ci-
vil i també contra la llei que va 
aprovar el Consell General per 
resoldre aquesta crisi, ja que hi 
ha disposicions que podrien ser 
inconstitucionals. Pel que fa a 
possibles compradors de l’enti-
tat intervinguda, Bartumeu va 
indicar que n’hi pot haver “dos o 
tres”, segons la informació que 
han rebut des de l’INAF.

Demanda dels socis majoritaris de 
BPA contra la intervenció de l’INAF
L’advocat considera que hi ha hagut una “sobreactuació institucional” davant d’uns casos ja judicialitzats

Crisi bancària

Julià Rodríguez
andorra la Vella

Els membres del consell d’administració de BPA van ser cessats fa tot just un mes.

TaTI MaSIÀ

Bartumeu recorda 

que les auditories 

fetes han estat 

sempre positives

Jordi Cinca 
nega que 

s’avancessin 
les eleccions

el ministre de Finances, 

Jordi Cinca, va dir que el 

Govern no va avançar la 

data electoral perquè sa-

bés que es publicaria la 

nota del FinCen i va as-

segurar que “només és 

capaç de dir-ho qui seria 

capaç de fer-ho”. Cinca va 

assenyalar ahir a rna, en 

relació a les auditories que 

avalen el funcionament de 

BPa, que si hi havia algu-

na cosa que no s’estava 

fent bé “es feia prou bé” 

perquè quedés opaca a 

les anàlisis dels auditors. 

a més, va recordar que no 

s’ha parlat de cap sanció 

econòmica, però no deixar 

operar en terreny ameri-

cà i amb dòlars és “més 

dur” i equival a desaparèi-

xer. Més enllà d’aquesta 

possibilitat, el ministre va 

admetre que la justícia 

americana pot interpretar 

que directius de BPa o la 

mateixa entitat poden ha-

ver comès actes il·lícits 

al seu territori i “si arriba 

el cas engegaran el seu 

procés judicial”. a més, va 

confirmar el viatge de la 
directora de l’InaF, Maria 

Cosan, a Washington per 

mantenir la “col·laboració” 

i explicar els passos que 

s’estan fent.


